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خبر سیاسی

گروه خبر: ســران ســه قوه بر ضرورت تســریع در خدمات رسانی و تامین 
مایحتاج ضروری مردم در مناطق سیل زده استان سیستان و بلوچستان تاکید 
کردند. نشست رؤسای قوای مجریه، قضائیه و مقننه با حضور سیدابراهیم 
رئیسی، غلامحسین محسنی اژه ای و محمدباقر قالیباف به میزبانی رئیس 
مجلس شورای اسلامی در بهارستان برگزار شد. در این نشست، سران سه 
قوه ضمن بررسی آخرین گزارش ها از وضعیت سیل سیستان و بلوچستان 
و امدادرســانی به مردم سیل زده ضمن تشــکر از تلاش های انجام شده، بر 

سرعت بخشــیدن به خدمات امدادی و تامین مایحتاج ضروری اهالی این 
مناطق تاکید کردند. موضوع تنظیم بازار به خصوص اقلام اساسی در آستانه 
ماه مبارک رمضان و عید نوروز و جلوگیری از گران فروشی به ویژه در کالاهای 
ضروری مورد نیاز مردم از دیگر موارد مطرح شده در جلسه سران قوا بود. در 
این جلسه مسئله انتخابات نیز مطرح شد. رؤسای سه قوه ضمن تقدیر از 
مجاهدت سیاسی مردم در ۱۱ اسفند بر لزوم توجه به مطالبات مردم و رفع 

مشکلات معیشتی و اقتصادی تاکید کردند.

ادامه سرمقاله

واقعیت این اســت که عدم انتشار آمار تفکیکی صندوق های هر 
حوزه  برحسب تعداد کل آرا، آرای باطله، رای برندگان، نوع صندوق 
)ثابــت یا ســیار( امری ضروری اســت. عدم انتشــار اینها نه تنها 
مشکلی را حل نمی کند، بلکه بدبینی و سوءظن را نسبت به نتایج 
اعلام شــده تشــدید می کند؛ به ویژه آنکه اخبار متواتری شنیده 

می شــود که امــکان رای دادن به نــام دیگران با کد ملــی و بدون 
حضور فرد یا با حضور افراد دیگر،  به ویژه از ساعت هشت شب به 
بعد فراهم بوده است. گرچه همه اینها لزوماً غیرواقعی و جعلی و 
یا با ســوء نیت نیست، ولی در هر صورت اجرای آنها مطابق قانون 

نیست و باید رسیدگی شود.

تاکید سران قوا بر تسریع در رسیدگی به مردم سیل زده سیستان و بلوچستان

خبر اقتصادی

گــروه خبر: رئیس پلیس امنیــت اقتصادی فراجــا از ورود پلیس امنیت 
اقتصادی به ماجرای پارکینگ یکی از خوروسازان معروف و احتمال احتکار 
خودرو در این پارکینگ خبر داد. ســردار حسین رحیمی با اشاره به تماس 
تعدادی از شهروندان  با سامانه ۰۹۶۳۰۰ پلیس امنیت اقتصادی و اعلام 
گزارشی مبنی بر احتمال دپو و نگهداری تعداد زیادی خودرو در پارکینگ 
یکی از شــرکت های مطرح خودروسازی کشور گفت: در پی این تماس ها 
رسیدگی به موضوع به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان پلیس امنیت 
اقتصادی قرار گرفت. او ادامه داد: با بررســی این خبر توســط کارآگاهان 
پلیس امنیت اقتصادی مشخص شد تعداد ۱۴ هزار خودرو در پارکینگ مورد 
نظر نگهداری می شود. رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با اشاره به اینکه 

در بررسی های انجام شده مشخص شد تعدادی از این خودروها پیش فروش 
و پلاک شده و تعدادی دیگر مراحل تحویل به مشتریان را سپری می کنند، 
گفــت: همچنین بــا ورود کارآگاهــان پلیس امنیت اقتصــادی، موضوع 

واگذاری خودروها به مشتریان شتاب بیشتری گرفته است.
او افزود: در پیگیری این پرونده مشخص شد که احتکار و دپوی خودرو 
در این پارکینگ صورت نگرفته است و نگهداری خودروهای موجود، به 
دلیل وجود برخی ضوابط نام نویســی از سوی این شرکت اعلام شده 
اســت. رحیمی تاکید کرد: نظارت پلیس بــر این فضاها و همچنین 
پیگیری گزارش های مردمی در اولویت پلیس امنیت اقتصادی تهران 

بزرگ قرار دارد.

ورود پلیس امنیت اقتصادی به احتکار خودرو 

3

کنار درخت چنار آغاز شد. طیف تندروتر اصول گرایان، در فضای مجازی و حقیقی 
حدادعادل را پدرخوانده لقب دادند و از انقلاب پاجوش ها نوشتند. حتی یکی از 
مهره های رســانه ای این طیف تندرو که توانست به مجلس راه پیدا کند، زمانی 
که در مســجد لرزاده تهران با حداد عادل روبه رو شد، به گفته خودش، خود را به 
شوخی پاجوش اصلی خواند. درگیری های پنهان و بدون تابلوی طیف مخالفان 
قالیباف نیز مدتی قبل از انتخابات با افشاگری مسئله مهاجرت فرزند او به کانادا 
کلید خورد و با مســئله ســرقت چندمیلیارد طلا و معامله املاک در آلمان ادامه 
پیدا کرد. محمدباقر قالیباف هیچ پاسخی به این اتهامات نداد.  نتایج انتخابات، 
کاهش چشم گیر آرای محمدباقر قالیباف و قرار گرفتن ۳ عضو تندرو اصولگرایان 
در صدر منتخبان تهران، درگیری ها را بیشــتر کرد. حمید رسائی، منتخب سوم 
تهران، ابتدا مسئله تغییر هیئت رئیسه مجلس را مطرح کرد که البته نمی توان به 
آن ایــراد خاصی وارد کرد. با توجه به اینکه این فرد به رغم کســب ۴۸۵ هزار رای 
در جایگاه ســوم و بالاتر از محمدباقر قالیباف ایستاد، عده ای صحبت های او را 
دورخیز برای حضور در هیئت رئیسه مجلس و حتی نشستن در کرسی ریاست 
تعبیر کردند. ســردبیر روزنامه جوان – وابســته به یک نهاد نظامی – در واکنش به 
اظهارات رســائی نوشــت: »حمید رسائی در نخستین واکنشــی که به انتخاب 
خود در مجلس داشت، با نوعی حاشیه سازی مکروه و ضد مردمی و در جملاتی 
متوهمانه که نشــان می دهد خود را یــک جریان یا چیزی بیش از یک منتخب، 
تصور کرده اســت، از همین حالا برای انتخاب رئیس مجلس خط ونشان کشید 
تا نشــان دهد نه دغدغه مردم را دارد و نه درکی از خواســته های رهبری معظم از 
نمایندگان را و نه چارچوب فکری اش کار و انجام وظایف نمایندگی است و بیش از 
هرچیز درگیر توهم قدرت و ریاست شده است. از آنجا که برخی چهره های دیگر 
نیز در همین رویکرد و توهم غوطه می خورند، باید گفت این حرف ها نه نیاز کشور 
و نه نیاز مردم اســت، این ها فقط هوای نفس سیاسی است که مردم با آن خوب 
آشنا هستند و برای همین تا نیمی از نمایندگان هر دوره را کنار می ریزند، چون 
می دانند که از این هواگردی ها چیزی برای مردم درنمی آید.« خبرگزاری تسنیم 
دیگر رسانه وابسته به سپاه نیز انتقادات تندی از رسائی مطرح کرد و خبرگزاری 
فارس - که این مؤسسه رسانه ای نیز به سپاه وابسته است – خبر داد که مخاطبان 
آن پویش عدم تصویب اعتبارنامه رسائی را راه اندازی کرده اند. حمید رسائی اما 

یک قدم جلوتر رفت و با انتشــار یک پست در شبکه ایکس )توئیتر( نوشت: »از 
فرماندهان عالی سپاه)ســردار سلامی و ســردار نقدی( و رئیس اطلاعات سپاه 
)حاج کاظم( سپاسگزارم که در انتخابات این دوره، اجازه دخالت و سوءاستفاده 
از این نهاد مقدس به نفع یک جریان سیاسی را ندادند و قاطعانه در برابر معدود 
قانون شکنان ایستادند. عصبانیت سردبیر روزنامه جوان برایم قابل درک است.« 
این پست رسائی واکنش های فراوانی را به دنبال داشت. برخی صحبت های او را 
این طور تفسیر کردند که منظور او دخالت رئیس پیشین سازمان اطلاعات سپاه و 
فرمانده سابق این نهاد )سردار جعفری( در انتخابات بوده است. واکنش ها به این 
ادعای رســائی بسیار زیاد و متنوع بود. رسائی این پست را ۱۶ اسفندماه منتشر 
کرد، رهبری ۱۷ اسفند در دیدار با خبرگان آن تذکر را مطرح کردند و حمید رسائی 

شامگاه همین روز به استودیوی گفت وگوی ویژه خبری رفت. 

رسائی روی آنتن �
حمید رسائی در گفت وگوی ویژه خبری مقابل آن خانم مجری نشست که در 
ســال گذشته نیز در اوج اعتراضات ۱۴۰۱، اجرای این برنامه را برعهده داشت. 
اجــرای جهت دار و تلاش او برای به حرف کشــیدن از مهمانان از همان ســال 
گذشته با انتقادهای زیادی مواجه شده بود؛ چراکه او روی صندلی اجرای یکی 
از قدیمی ترین برنامه های سیاسی تلویزیون می نشست که مجری های توانمندی 
آن را اجرا کرده بودند. رسائی به بیان نکات مختلفی در خصوص انتخابات، نتایج 
آن و تحولات پیش از آن پرداخت و برخی از دعواهای روزهای قبل را نیز بدون ذکر 
نام روی آنتن مطرح کرد. در قسمتی از برنامه با اصرار چندباره خانم مجری، در 
نهایت از محمدباقر قالیباف نام برد و رسانه هایی مثل تسنیم را به جانبداری از او 
متهم کرد. روز گذشته روزنامه اصولگرای فرهیختگان – وابسته به دانشگاه آزاد – در 
صفحه نقد روز خود، یادداشتی با تیتر »چراغ اول تلخ کامی سیاسی را تلویزیون 
روشن کرد« منتشــر کرد. روزنامه خراسان یادداشتی با تیتر »آقای صداوسیما 
شــما چرا؟!« و صبح نو نیز یادداشتی با تیتر »خطای بزرگ صداوسیما« داشت 
که خبرگزاری تسنیم آن ها را بازنشر کرد. این خبرگزاری روز ۱۸ اسفند )یک روز 
بعد از برنامه گفت وگوی ویژه خبری( گزارش مفصلی در خصوص حمید رسائی و 

مسائل مطرح شده در آن برنامه نوشت. 

احمد عربانی

مجید رضائیان، از اســاتید روزنامه نگاری در ایران است. با توجه به اتفاقات 
اخیر در فضای سیاسی کشور با او گفت وگویی در خصوص رفتار رسانه ای و 

اصول حرفه ای داشتیم.
رضائیان با اشــاره به اصولی که باید در رسانه ها به خصوص صداوسیما 
مورد توجه قرار بگیرند، گفت: »روزنامه نگاری به معنی پوشش حرفه ای است 
و در پوشش حرفه ای، روزنامه نگاران باید در برابر یک رویداد نهایت بی طرفی 
را رعایت کنند. این اصل به ما می آموزد که در هر رســانه ای هستیم، به یاد 
داشته  باشــیم که دو نگاه موافق و مخالف رویداد مورد نظر باید مورد توجه 
قرار بگیرد و به مخاطب ارائه شــود. آنچه از این اصل متوجه می شویم این 
اســت که اگر صداوسیما به این قاعده توجه کند، مخاطبانش از آن راضی 
خواهند بود و یک چهره حرفه ای از کار خود به نمایش می گذارد. نقدی که 
امروز به صداوســیما وارد اســت، این است که نگاه حرفه ای ندارد و تلاشی 
برای پوشش نظرات تمام طرف های درگیر در یک موضوع یا رویداد از خود 
نشان نمی دهد. از سوی دیگر، وقتی رسانه را ایدئولوژیک ببینیم، مشکلات 
دیگری بر ســر راه رســانه ایجاد کرده ایم. ایدئولوژیک به این معنی که اگر 

قرار به پوشــش و انتشــار اظهارنظری از افراد یا رویدادهاست، آن ها 
را با گفتمان موجود بســنجیم. اگر با این گفتمان همراه بودند، 

نگاه مان مثبت باشــد و اگر همراه نبودند، دچار خالص سازی و 
کنار گذاشته شــوند. با این نگرش، افراد معدودی برای ما باقی 

می مانند که اگر در میان آن ها اختلاف نظری وجود دارد، آنان 
را نیز با نگاه ایدئولوژیک تصفیه می کنیم؛ موافقان خود را 

نگه می داریم و مخالفان را حذف می کنیم.« 
این اســتاد ارتباطات اضافه کــرد: »در مثلث 

روزنامه نگاری، یک ضلع نیــاز مخاطب، ضلع 

مجیدرضائیاناستادارتباطاتدرگفتوگوبا»هممیهن«:

تفاوت زیادی بین پروپاگاندا و رسانه ملی وجود دارد
دیگر ارزش رویداد و ضلع آخر، سیاست رسانه است. همه چیز نمی تواند 
در خدمت ضلع سیاست رسانه باشد. وقتی آن دو ضلع دیگر نادیده گرفته 
شود، دچار ریزش مخاطب خواهد شد. این مسیری است که صداوسیما 
در پیش گرفته و در آن تکرار می شــود. در مســیری که ســازمان در پیش 
گرفته، بیشترین لطمه را به خود وارد می کند. این مسئله ناشی از آن است 
که چه در صداوسیما و چه در دیگر رسانه های مشابه، افرادی که دغدغه 
روزنامه نــگاری ندارند، بر افراد حرفه ای ترجیح داده شــده اند.« رضائیان 
افزود: »باید این سوال را بپرسیم که آیا بین تبلیغات سیاسی یا پروپاگاندا 
و روزنامه نــگاری حرفه ای تفاوتی وجود دارد یا خیر؟ این دو مقوله بســیار 
با یکدیگر متفاوت هســتند. تبدیل رسانه به پایگاهی برای جنگ روانی و 
تبلیغات سیاسی در مقابل در نظر گرفتن رسانه به عنوان محلی برای ارائه 
محتوا براســاس اصول روزنامه نگاری حرفه ای، تضاد زیــادی وجود دارد. 
نگاه اول در بعضی رســانه های حاکمیتی وجود داشــته و خود آن ها نیز 
متوجه بی اثر بودن این نگاه و ریزش مخاطبان شان شده اند. چنین نگاهی 
در دنیایی که همه چیز از طریق شــبکه های اجتماعی مطرح می شود و 
چیزی از چشــم مخاطب پنهان نمی ماند، کارکرد نــدارد. به عنوان یک 
معلم روزنامه نگاری به تمام رســانه های دولتی و غیردولتی توصیه 
می کنم به اصول حرفه ای روزنامه نگاری که مهم ترین آنان پوشش 
بی طرف است، بازگردند. در چنین حالتی اصول حرفه ای حاکم 
خواهد شد. ذهنیتی که ممکن است برخی به رسانه 
داشته باشــند و بخواهند از آن به عنوان ابزار جنگ 
روانی اســتفاده کنند، در رســانه حرفه ای جایی 
 نــدارد و افــراد باید این هــدف را جای دیگری 

دنبال کنند.«

برخی حوزه های حاکمیتی« و تعلل شورای نگهبان و مجلس برای نهایی کردن این 
لایحه به دلیل برخی »ایرادات« انتقاد می کند و در نهایت نیز فراخوان سر می دهد 
که »شما مردم باید خودتان به میدان بیایید و پشتوانه ارزش های دینی باشید. مردم 
باید خودشان مراقب بی حجابی باشند.« البته مسئله حجاب تنها به این اظهارات 
ختم نمی شود زیرا وزیر کشور در آیین تجلیل از آمران به معروف و ناهیان از منکر، 
ضمن تاکید بر اینکه امر به معروف و نهی از منکر، مهم ترین موضوع روز اســت، 
گفت: »موضوع حجاب یک مســئله جدی است که دشمن آن را دنبال می کند. 
امر به معروف در موضوع حجاب بسیار حائز اهمیت است چراکه شرعی، اخلاقی 
و قانونی است.« او دفاع خود را از این آمران به طور جدی بیان و اظهار کرد: »همه 
باید حمایت کنند و قانون هم می گوید اگر کسی مانع امر به معروف و نهی از منکر 
شــد، مرتکب جرم شده اســت. امر به معروف و نهی از منکر مجوز نمی خواهد. 
وظیفــه خود می دانیم در همه رده های وزارت کشــور، حامی آمــران به معروف و 
ناهیان از منکر باشیم.« این اظهارات از سوی وزیر کشور جای تأمل و تعمق دارد 
و می تواند ســرآغاز جدی  میان مواجهه برخی از افراد با عنوان آمران به حجاب و 

مردمی باشد که پوشش اختیاری دارند.

فعالیت آمران حجاب را توسعه می دهیم  �
سردار عزیز جعفری، فرمانده قرارگاه بقیة الله سپاه نیز در اولین آئین تجلیل 
از آمران به معروف و ناهیان از منکر گفت: »در مورد امر به معروف و نهی از منکر 
در مســئله حجاب، حتی اگر در ســایر ایستگاه ها هم کارمان را توسعه ندهیم، 
فعالیت های ما در متروی تئاتر شــهر متوقف نخواهد شــد امــا می خواهیم با 
توســعه اقدامات خود، زودتر بساط فتنه بی حجابی را خنثی کنیم.« او با بیان 
اینکه فتنه سال گذشته فتنه خطرناکی بود، تاکید کرد: »متأسفانه در فتنه سال 
گذشته بسیاری از مسئولین و بخشی از مردم مردود شدند. آمرین به فکر توسعه 
اقدامات خود باشــید. همانگونه که در انتخابات هر کس باید اطرافیان خود را 

به انتخابات دعوت می کرد شــما هم اطرافیان خود را برای امر به معروف دعوت 
کنید.« این اظهارات از ســوی ســردار عزیزی با واکنش احمد زیدآبادی همراه 
شــد. این روزنامه نگار با طرح این پرسش که سردار عزیز جعفری بر چه مبنایی 
حکــم به آتش به اختیاری جوانان ارزشــی و انقلابی می دهــد؟ در کانال خود 
نوشت: »سردار عزیز جعفری فرمانده قرارگاه بقیة  الله گفته است: »درمورد امر به 
معروف و نهی از منکر در مسئله حجاب حتی اگر در سایر ایستگاه ها هم کارمان 
را توســعه ندهیم، فعالیت های ما در متروی تئاتر شهر متوقف نخواهد شد، اما 
می خواهیم با توسعه اقدامات خود، زودتر بساط فتنه بی حجابی را خنثی کنیم.« 
او در تابستان امسال نیز  »جوانان انقلابی و ارزشی« را به اقدام براساس آتش به 
اختیار در نیمه دوم سال جاری فراخوانده بود. من به عنوان یک شهروند ایرانی 
می خواهم بدانم سردار جعفری از چه جایگاه رسمی و قانونی و تعریف شده، این 
نوع احکام مربوط به »نظامات قانونی کشور« را صادر می کند و قرارگاه تحت امر 
وی، مشخصاً مشغول چه نوع فعالیتی است؟ آیا ستاد کل نیروهای مسلح حاضر 

است در این باره توضیحی در اختیار افکار عمومی قرار دهد؟« 

امر به معروف وظیفه همگان است �
در بررسی سوال مطرح شــده از سوی زیدآبادی تلاش شد با سردار اسمعیل 
کوثری، نماینده مجلس و فرمانده سابق سپاه محمد رسول الله)ص( صحبت شود. 
او همانند همیشــه پاسخگو بود و در پاسخ به این ســوال گفت: »امر به معروف و 
نهی از منکر وظیفه همگانی است.« ســردار کوثری از توضیح بیشتر خودداری 
کرد و گفت، از جزئیات اظهارات صورت گرفتــه اطلاع دقیقی ندارم.  با اظهارات 
صورت گرفته در چند روز اخیر، واکنش ها نســبت به افرادی که پوشش اختیاری 
دارند، می تواند تندتر از همیشه باشد؛ بنابراین می توان گفت در آینده نه چندان 
دور در صورت تصویب لایحه عفاف و حجاب، شاهد رخدادهای خاصی با محوریت 
پوشش در جامعه باشیم؛ آن هم در شرایطی که حجاب مسئله اصلی کشور نیست.


